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Que el Ple, en sessió ordinària del dia 17 de gener de 2020, i a resultes de
l'aprovació de l'acta de la sessió, ha aprovat per majoria simple amb dotze vots a
favor del grups municipals PSC-CP, ERC-AM i C'S, nou vots en contra del grup
municipal JUNTSXCAT i l'abstenció del grup municipal GUANYEM GIRONA, el
següent acord:

José Ignacio Araujo Gómez, secretari general de l'Ajuntament de Girona, 

"Des de fa uns mesos s'està fent palès el malestar de la ciutadania en relació a
l'estat de brutícia i deixadesa que molt sovint està envoltant els contenidors
d'escombraries a diferents barris de Girona.  Així ho va manifestar el passat mes de
juliol l'Associació de Veïns de Santa Eugènia i Can Gibert del Pla i així ho
manifesten també molt sovint veïns de diversos barris quan expressen les seves
opinions a les xarxes socials. La situació és tan evident que la pròpia alcaldessa de
la ciutat, Marta Madrenas, la va reconèixer en un comentari publicat al Diari de
Girona el passat dia 7 de gener  i en què expressava que era "lamentable veure la
gran quantitat de brutícia que hi ha al voltant dels contenidors". Tot plegat en un
context en el qual -segons dades de l'OCU publicades el 2018- Girona era la ciutat
amb la segona taxa d'escombraries més alta de l'Estat.
De les declaracions de l'alcaldessa es deriva una culpabilització del ciutadà, sense
cap mena d'autocrítica sobre les condicions en les quals s'està prestant el servei de
recollida d'escombraries a la ciutat. 
L'alcaldessa Madrenas posava l'èmfasi en aquesta informació periodística en els
problemes d'incivisme i assegurava que posaria en marxa un mecanisme de
vigilància i sancions als ciutadans. La realitat, però, és que més enllà dels
problemes d'incivisme, molt sovint el motiu que hi hagi escombraries fora dels
contenidors és que aquests, que són de càrrega lateral i més petits que l'anterior
model, estan plens i no admeten més residus. Els ciutadans es veuen, doncs,
obligats a deixar els residus al costat del contenidor.
Lluny de la tesi de l'incivisme ciutadà generalitzat, sovint podem comprovar com els
residus que se situen fora dels contenidors estan inicialment situats ordenadament
al costat del contenidor que els tocaria, un fet que avalaria la tesi que molts
ciutadans volen reciclar correctament i que es veuen obligats a posar les coses a
fora perquè troben el contenidor ple o, en ocasions, inclús ja desbordat.
És important destacar que les deixalles que se situen fora del contenidors es
recullen en un camió petit que passa abans del que buida els contenidors, i que en
aquest camionet es barregen residus de diferents fraccions. Així com assenyalar
que fonts sindicals situen la mitjana desitjable de contenidors buidats en el
recorregut d'un camió en 140, mentre que actualment a cada camió se li encarrega
el buidatge de 160 contenidors per recorregut. 
Hem de tenir molt en compte també l'important creixement del consum de paper i
cartró a les llars en els darrers anys. Les compres per internet, que normalment
arriben en embalatges de cartró, juntament amb la tendència a substituir els
embalatges plàstics per altres més sostenibles, han provocat un gran increment
d'aquesta mena de residus en els darrers anys. Segons dades de la patronal
paperera ASPAPEL, el 2018 els papers per a embalatges van representar el 65%
del consum total de paper a Espanya, arribant-se a una mitjana de consum per
càpita de 147,5 quilos. 
Un altre dels problemes que ha estat important durant la tardor passada ha estat
l'acumulació en molts carrers de la ciutat de fulles d'arbre caigudes que causaven

CERTIFICO 

Exp.: 2020001005 - C. 06.025.073
om

DOC_ID: 8532133Certificats: PLE ORDINARI 17/01/2020 - CERT. Moció que presenta
el PSC-CP

Codi de verificació CSV: B2WVH-EWACM-UUQJ5
Data d'emissió: 15 de mayo de 2020 a les 9:47:34
Pàgina 1 de 3

El document ha estat signat per :
1.- Secretari General de AJUNTAMENT DE GIRONA.Signat 10/02/2020 13:44

2.- Alcaldessa de AJUNTAMENT DE GIRONA.Signat 10/02/2020 14:28

APROVAT

C
Ò

P
IA

 D
E

L 
D

O
C

U
M

E
N

T
 O

R
IG

IN
A

L 
(R

ef
.: 

49
58

67
3 

B
2W

V
H

-E
W

A
C

M
-U

U
Q

J5
 7

73
F

78
31

D
C

9B
F

A
0E

A
08

89
E

24
05

B
0C

9C
15

2E
05

C
46

) 
ge

ne
ra

da
 a

m
b 

l'a
pl

ic
ac

ió
 in

fo
rm

àt
ic

a 
F

irm
ad

oc
. E

l d
oc

um
en

t e
st

àS
IG

N
A

T
. M

itj
an

ça
nt

 e
l c

od
i d

e 
ve

rif
ic

ac
ió

 p
od

eu
 c

om
pr

ov
ar

 la
va

lid
es

a 
de

 la
 fi

rm
a 

di
gi

ta
l d

el
s 

do
cu

m
en

ts
 s

ig
na

ts
 a

 l'
ad

re
ça

 w
eb

 h
ttp

://
w

w
w

.g
iro

na
.c

at
/v

er
ifi

ca
ci

o_
si

gn
at

ur
a.



DOCUMENT IDENTIFICADORS

ESTATSIGNATURES
ALTRES DADES

1. Fer una revisió general del plec actual per determinar quins són els contenidors
per a la recollida selectiva on es produeixen situacions de desbordament, per tal
d'esbrinar en quins carrers s'hauria de modificar o bé la freqüència de recollida o bé
la distribució de contenidors. 

2. Millorar la freqüència de recollida en els casos que sigui necessari.

3. Augmentar la quantitat de contenidors de la fracció que sigui necessària quan es
determini la seva insuficiència. 

4. Reforçar la neteja dels punts d'ubicació dels contenidors, així com posar en
marxa un pla d'inversió per a la seva millora i manteniment. 

incomoditat per als vianants i el perill que una situació de pluja pogués provocar el
taponament del clavegueram. Aquesta circumstància, repetida setmana rere
setmana, posa de manifest o bé una mala gestió o bé la insuficiència de màquines
escombradores i d'operaris en l'escombrat manual.
D'altra banda, pel que fa a les papereres, en determinades zones és fàcil veure que
alguns ciutadans hi dipositen bosses d'escombraries que no tocarien, però també
sovint als parcs, espais lúdics o a llocs a on hi ha bancs per seure i a on tenen per
costum reunir-se ciutadans es pot comprovar que els veïns usen les papereres
correctament i que aquestes arriben a desbordar-se perquè no es buiden amb la
freqüència que seria necessària. 
Considerem, doncs,  que no podem responsabilitzar als ciutadans de l'estat de
degradació i brutícia al voltant dels contenidors si prèviament des del govern
municipal no s'ha fet un esforç per millorar la freqüència de la recollida d'alguna de
les fraccions y la capacitat dels contenidors de residus de les diverses fraccions en
aquells indrets a on es repeteixi la circumstància del desbordament de contenidors. 
Pel que fa a les circumstàncies generals de la recollida selectiva a Girona, la
producció de residus no es redueix i la ciutat encara no recicla prou. Les dades de la
darrera memòria disponible (2017), indiquen que la generació de residus per
habitant i dia ha anat sempre a l'alça a Girona en els darrers anys i que el
percentatge de recollida selectiva a la ciutat estava en el 48,75%, encara lluny del
60% que establia com a objectiu per al 2020 el pla PRECAT20 de la Generalitat.
Estem en aquests moments en els darrers mesos -allargats en Junta de Govern
Local, sense cap debat amb l'oposició- de l'actual contracte d'escombraries. És ara,
doncs, quan el govern de la ciutat hauria de replantejar-se molt seriosament les
necessitats de neteja i recollida d'escombraries per a la ciutat de Girona. De tot el
recollit anteriorment, es pot extreure la conclusió que el servei de neteja no s'ha
adaptat en els darrers anys al creixement de població d'una ciutat que ha traspassat
la barrera dels 100.000 habitants ni als canvis en els models de consum. Que, lluny
de fer créixer el servei per adaptar-lo a les noves circumstàncies, se l'ha intentat
estirar per fer més feina amb els mateixos mitjans humans i materials, i amb els
mals resultats que se n'han derivat. 
Per últim, hem d'alertar que l'estat de degradació de l'entorn d'algunes ubicacions
de contenidors en els darrers mesos perjudica greument la imatge de la ciutat, així
com també pot crear en els veïns dels barris afectats un sentiment d'abandonament
per part del seu Ajuntament. 

És per tots aquests motius que proposem els següents
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Vist i plau   
L'alcaldessa presidenta

Marta Madrenas i Mir

5. Incrementar el nombre de recorreguts dels camions per tal que cadascun
d'aquests vehicles assumeixi el nombre idoni de contenidors per recollir. 

6. Incorporar més mitjans materials i humans per millorar la neteja viària de la ciutat.

7. Establir una rutina de buidatge de papereres després dels caps de setmana en
aquells espais de lleure on hi sol haver reunions de ciutadans durant els dies de
lleure, especialment aquelles situades en parcs i pistes esportives de determinats
barris. 

8. Millorar, des de la regidoria, el seguiment del plec de condicions dels servei de
neteja, per tal de garantir que es presta el servei amb les condicions en les quals es
va adjudicar i que el personal i els recursos són els suficients.

9. Millora i ampliació del sistema de recollida porta a porta.

10. Incorporar nous materials informatius als emplaçaments dels contenidors, donat
que hi ha tipus de residus que generen dubtes a l'hora de reciclar i que cal disminuir
el nombre de residus impropis en cadascuna de les fraccions. "

I perquè així consti i assorteixi els efectes oportuns, expedeixo aquest certificat d'ordre
i amb el vistiplau l'alcaldessa presidenta.
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